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جلیلی ما را به یقین رساند
هرکسی که برجام مطالعه 
کند نــکات منفــی و روند 
اشتباه را در بحث حقوقی 
آن خواهد دید. این قرارداد 
کــه بیــن ایــران و 1+5 
نوشته شده فارغ از اینکه 
رئیس جمهور امضا کند یا 
نه، برای همیشه ما را از غنی سازی مفید یا به عبارت 
دیگر غنی سازی که موجب شــود نیاز ما به سوخت 
هسته ای از خارج از کشور قطع شود محروم می کند.
عجیب تــر اینکــه تحقیق و توســعه کــه مهم ترین 
بخش دانش هسته ای اســت در این برجام بر روی 
کشورمان بسته شده است و بعد از 8, 10 و 15 سال 
تنها می توانیم ســانتریفیوژهایی را تولید و راه ندازی 
کنیــم که قطعا تــا آن زمان با تحولات ســریعی که 
در صنعت غنی  ســازی در حال رخ دادن اســت و با 
توجه به نوع اجازه ای که به ما داده می شــود مفید 

نخواهد بود.
آنچه مشخص است این است که وضعیت تحریم ها 
در این برجام نا مشــخص اســت. یعنی بســیاری از 
تحریم ها مشرط است، برخی ها در حالت تعلیق قرار 
گرفته است، به هر حال ساختار این تحریم ها طوری 
است که هرگاه شــورای امنیت یا یکی از قدرت های 
طرف قرارداد شکایتی را علیه ایران مطرح کند تحریم 
ها به قوت خود باقی خواهد ماند و بازگشــت سریع و 
راحتی خواهد داشــت به طوری کــه حتی به راحتی 
امکان اینکه در شــورای امنیت قابل بررســی باشد 

را هم ندارد.
در مورد بحث تسلیحاتی ابتدا باید این نکته را در نظر 
گرفت که ایران هیچ گونه نیازی به اجازه ابرقدرت ها 
ندارد و همانطور که تا کنون صنایع نظامی ما پیشرفت 
کرده اســت به مســیر خود ادامه خواهــد داد. اما در 
قطع نامه اشاره شده است که تحریم های تسلیحاتی 

ایران بعد از 8 سال برداشته خواهد شد.
بنابراین مجموعه  چیزهایی که ما از دست داده ایم و 
بسیار بیشتر از چیزی است که بدست می آوریم، اما 
نکتــه دیگری که در این قطعنامه قابل تامل اســت، 
موضوع کمیسیونی اســت که درباره اختلافات بین 
ایران و دیگر مذاکره کنندگان قرار است داوری کند. 
مشخص نیســت چگونه به قضاوتی تن داده ایم که 
هفت نفر از این شــورا از آنها باشــد و تنها یک نفر از 

طرف ما باشد.
اگر یک شــکایت از طرف هر یک از قدرت ها مطرح 
شود شــکایت در کمیســیونی مطرح می  شود که 7 
نفر از اعضای آن بــر علیه ایران موضــع دارند، این 
نیز یکــی  از خطاهای اســتراتژیک و یک توهین به 
ملــت ایران اســت، و می تواند در آینده برای کشــور 

مشکل ساز شود.
از سوی دیگر ما قراردادی را امضا کرده ایم که در آن 
تاکید بر تخریب زیرساخت های هسته ای کشورمان 
شده است. ما به موجب این قطعنامه متعهد شده ایم 
که قلــب راکتور اتمی در اراک را پــر کنیم. با این کار 
دیگر این راکتور قابل اســتفاده نیست چرا که در این 
صنعت حساســیت آنقدر زیاد اســت کــه گاهی بعد 
از تماس با دســت، شاید یک ســانتریفیوژ دیگر آن 

دستگاه قابل استفاده هم نباشد.
بنابراین ما راه های بازگشت را بر روی خود بسته ایم. 
ما ســرمایه را از دســت می دهیم در حالی که هیچ 
تضمینی بــرای ایران وجود نــدارد. صحبت های 
دکتر جلیلــی در واقع تاکید بــر آن چیزی بود که ما 
در مجلس به آن رســیده بودیم و حــالا بر آن یقین 

پیدا کرده بودیم. 

یادداشت

روح الله حسینیان

نایب رئیس مجلس شورای اسلامی در نشست روز گذشته کمیسیون ویژه بررسی 
برجام که به حضور سعید جلیلی، دبیر سابق شورای عالی امنیت ملی برگزار شد، 
به برخی از اظهارات او در این جلسات پاسخ گفت. وی در این سخنان لغو قطعنامه 
های قبلی و خروج ایران از فصل 7 سازمان ملل را تایید و آن را پیروزی بزرگی برای 

نظام خواند. 

کمترین بحث و نقدی در زمان جلیلی وجود نداشت
محمد حســن ابوترابی فرد در ابتدا خطاب به جلیلی گفــت: بنده تفاوت ویژه ای 
بین دو مقطع مذاکرات می بینم مقطعی که شــما مدیریت تیم را برعهده داشتید 
که کمترین نقد و مباحثه ای در آن زمان صورت نمی گرفت و مقطعی که امروز ما 
دارای فضای نقد شده ایم که شخصا این فضا را می پسندم. ابوترابی فرد خاطرنشان 
کرد که مجلس بارها از جلیلی برای حضور در کمیسیون امنیت دعوت کرده بود، 

اما وی تنها یک بار در این جلسات حضور پیدا کرد. به گفته ابوترابی فرد اگر در آن 
زمان بحث صورت می گرفت، احتمال داشت تصویب قطعنامه 1929 به تاخیر 

بیفتد یا حتی تصویب نمی شد.
نایب رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به قطعنامه 2231 گفت: ما از دو منظر 
می توانیم به این قطعنامه نگاه کنیم، می توانیم نقدهایی که بر آن هست را ببینیم، 
اما به نظر می رسد که اگر مفاد قطعنامه را ببینیم نظرها نسبت به نقدها تغییر می 
کند. ابوترابی فرد با اشاره به این گفته جلیلی که در قطعنامه از واژه »تعلیق« استفاده 
شده است و نه »لغو« تاکید کرد که در قطعنامه صریحا تحت عنوان لغوها مفادی 
آمده است که در این قطعنامه لغو تمام قطعنامه های گذشته را نام برده است. وی 
با بیان اینکه قطعنامه ها یعنی اجماع قدرت های جهانی علیه ایران، تصریح کرد 
که در سایه تلاش گروه های هسته ای و مدیریت رهبری توانسته ایم در برابر این 
قطعنامه ها بایستیم و شورای امنیت را مجبور کنیم به اینکه قطعنامه ای صادر کند 

که در آن لغو تمامی قطعنامه های گذشته را عنوان کند. ابوترابی فرد تاکید کرد که 
این مسئله پیروزی بسیار بزرگی است، پیروزی یک نظام بر همه قدرت های مسلط 

در جهان که نمی توان به راحتی از آن عبور کرد. 

تحت فصل هفت بودن قطعنامه 1929 غیرقابل انکار است
ابوترابی فرد ضمن اشــاره به این گفته جلیلی که گفته قطعنامه 1929 ذیل فصل 
7 منشور سازمان ملل نبوده، خطاب به جلیلی تاکید کرد که برخلاف نظر او در آن 
قطعنامه به صراحت آمده است که ذیل بند 41 فصل 7 منشور سازمان ملل است 

و وقتی این موضوع در متن قطعنامه هست قابل انکار نیست. 
نایب رییس مجلس درخصوص مکانیزم ماشه یا برگشت پذیری تحریم ها نیز گفت 
که نظام و تیم مذاکره کننده بسیار فکر و  تلاش کرده اند و تنها راهکاری که به آن 
رسیدند، همین بود که البته کاش این مکانیزم وجود نداشت. ابوترابی فرد یادآور 
شد که اگر قدرت ایران ضعیف شود و مکانیزم ماشه هم نباشد، غرب می تواند نظر 

خود را از طریق شورای امنیت سازمان ملل اعمال کند.

اگر جلیلی اجازه نقد می داد، شاید قطعنامه ها صادر نمی شد

شایعات، احمدی نژاد را بازمی گرداند؟
اشتباهاتم را جبران می کنم، مرا رد نکنید

صندلی پاستور و هشت سال ریاست کشــور، آنقدر برایش جذاب و شیرین بود 
که حاضر است دست به هر کاری بزند تا برای یک بار دیگر هم که شده، رئیس 
جمهور شود. مهم نیســت که عده ای مطالبه دادگاهی شدنش را دارند و حتی 
این هم برایش مهم نیست که مسئولان اجرایی دولت پاکدستش، یکی پس از 
دیگری به زندان رفتند یا در انتظار دادگاه و حکمشــان به سر می برند. احمدی 
نژاد این روزها مهمترین کاری که می کند، شایعه پردازی است. او می خواهد با 

شایعات، خودش را بار دیگر بر جامعه تحمیل کند.

احمدی نژاد به مجلس راضی نیست
ســایت خبری »پچ پچ« که کســی نمی داند وابسته به چه کســی یا چه جریانی 
است، خبری بر خروجی خود گذاشت که به سرعت منتشر شد:» احمدی نژاد 
برای انتخابات ریاست جمهوری دو سال دیگر می آید.« خبر اما از قول یکی از 
وزیران سابق کابینه او نقل شده است:» احمدی نژاد قطعا برای انتخابات ریاست 
جمهوری دو سال آینده برنامه های جدی دارد و از هم اکنون فعالیت های خود 
را برای موفقیت در این عرصه آغاز کرده اســت. احمدی نژاد چند هفته قبل در 
جلسه ای به همکارانش گفته که نامزد انتخابات مجلس نخواهد شد اما برای 
ریاست جمهوری دوره بعد می آید.« این وزیر سابق، آنطور که پیداست از یاران 
محمود احمدی نژاد اســت و بدون هماهنگی با او، هیــچ نمی گوید. این وزیر 
سابق حتی ادعا کرده است:» احمدی نژاد با لحنی مصمم به اعضای حاضر در 
جلســه گفت: خودتان را برای انتخابات آماده کنید. البته نه انتخابات مجلس 

بلکه انتخابات ریاست جمهوری و من شرکت خواهم کرد.«

تحرکات احمدی نژاد
رئیس جمهور دولــت نهم و دهم که گویا دیگر در پشــت میلــه های خیابان 

نارمک نمی ایســتد و به »مشکلات مردم« رســیدگی نمی کند، این روزها بار 
دیگر می خواهد خودش را به دنیای سیاســت بازگرداند. پیشــتر اعلام کرده 
بود روزنامه »مهر عدالت« را منتشر خواهیم کرد که البته تا امروز خبری از آن 
نیســت. احمدی نژاد کم حرف می زند و کمتر مصاحبه می کند. وزیر ســابق 
دولت احمدی نژاد به پچ پچ گفته اســت:» احمدی نژاد مدتی قبل نیز برخی 
از همفکران خود در دانشــگاه امام صادق را که در دوره های گذشــته برنامه 
های تبلیغاتــی وی را طراحی می کرده اند جمع کرده و از آنها خواســته برای 

انتخابات ریاست جمهوری دست به کار شوید.«
اما این ها در حالیســت که در انتخابات ریاســت جمهوری سال 1392، دست 
راست احمدی نژاد یعنی رحیم مشایی، رد صلاحیت شد. به همین دلیل خیلی 
ها معتقدند اگر محمود بیاید، قطعا رد صلاحیت می شــود. البته رئیس جمهور 
ســابق ایران باید بداند حتی دیگر پشــتوانه جامعه روحانیت را هم ندارد، رئیس 
حوزه علمیه فم همین چند روز پیش بود که صراحتا گفت:» حمایتمان از محمود 

احمدی نژاد اشتباه است.« 

شریعتمداری، احمدی نژاد را پس زد
وزیر سابق، در ادامه بیان کرده است:» احمدی نژاد در چند هفته اخیر در یک 
اقدام کم ســابقه با بسیاری از فعالان سیاسی تاثیرگذار اصولگرا تماس گرفته و 
در صدد برگزاری جلسه با آنها بوده اســت. علاوه بر وزیران دولت سابق که راه 
خود را از رئیس جمهور پیشــین جدا کرده و در تشکل هایی مانند جبهه پایداری 
و یکتا فعالیت می کنند، احمدی نژاد در هفته های اخیر تلاش کرده تا حسین 
شــریعتمداری و حســین صفار هرندی را نیز ملاقات کند اما آنها به درخواست 

های وی پاسخ مثبت نداده اند.« 
حسین شریعتمداری مدت هاســت رابطه خوبی با احمدی نژاد ندارد و یک بار 

در روزنامه کیهان خطاب به او نوشت:» این پرسش مطرح است که مگر همین 
جناب مشایي با متهم اول فساد کلان و 3 هزار میلیارد توماني بانکي دستکم دو 
ملاقات خصوصي در هتل لاله تهران نداشته است؟ چرا موضوع آن ملاقات 

ها را که با ذکر سند در دادگاه مطرح شده است فاش نمي کنید؟«

اشتباهاتم را جبران می کنم، مرا رد نکنید
احمدی نژاد که انگار خوب می داند دیگر جایگاهی بین اصولگرایان و روحانیان 
ندارد، گویا از یک در دیگری وارد شده است. رئیس جمهور سابق، در تماس های 
تلفنی با چند اصولگرا به آن ها گفته است:» حاضر به جبران اشتباهات گذشته 
هستم.« این خبر را خبرگزاری جهان، وابسته به علیرضا زاکانی، از اصولگرایان 
پر و پاقرص مجلس شورای اسلامی، اعلام کرده است. جهان همچنین ادعا 
مــی کند که اصولگرایان هیچ کــدام به احمدی نژاد جــواب مثبت ندادند. این 
وبسایت خبری می نویسد:» احمدی نژاد همچنین در جلسه ای گفته است که 
ظرفیت اجتماعی من به مراتب بیشــتر از آقای روحانی است. او به طور مفصل 
دربــاره ناکارآمدی دولت روحانی حرف زده و گفته که مــا تحقیق کردیم و موارد 
خلاف عملکرد این دولت را با سند کنار هم گذاشته ایم و در آینده رو می کنیم.« 

طناب » بگم بگم« های پوسیده احمدی نژاد
اما به نظر می رســد برای محمود احمدی نژاد، در همیشه بر همان پاشنه نمی 
چرخد و به اصلاح حنایش برای شورای نگهبان دیگر رنگی ندارد. رئیس دولت 
نهم و دهم، به خوبی می داند طناب بگم بگم هایش پوسیده است و مسئولان 
دولت فعلی، نه تنها از شــکایت او و اطرافیانش هراســی ندارند، بلکه استقبال 
هم می کنند. احمدی نژاد اما چه در سر دارد؟ آیا او می خواهد نظر مثبت بزرگان 

اصولگرا را جلب کند یا فقط می خواهد خودی نشان دهد؟

آمریکا،سپاهپاسدارانرامانعتوسعهطلبیخودمیداند
مشاور عالی نماینده ولی فقیه در سپاه  پاسداران با اشاره به اقدامات اخیر آمریکایی ها علیه سپاه و نشان دادن تصویر سرلشکر جعفری در سنای آمریکا گفت: سپاه در مسیر حمایت از جنبش های آزادی بخش موفق 
بوده است و آمریکایی ها به شدت از سپاه عصبانی هستند. سردار یدالله جوانی تاکید کرد که عکس سرلشکر جعفری را به این دلیل نشان می دهند که معتقدند سپاه مانع از توسعه طلبی آنها بوده است و به همین دلیل 

پروژه سپاه هراسی را دنبال می کنند. با بیان اینکه آمریکایی ها در دهه اخیر ناکامی های بسیاری در منطقه راهبردی غرب آسیا داشته اند، تاکید کرد که بررسی های آمریکایی ها نشان می دهد که سیاست های ایران 
عامل اصلی ناکامی آن ها در غرب آسیاست و آنها به این جمع بندی رسیده اند که ایران مانع از توسعه طلبی آن ها در غرب آسیا شده است. مشاور عالی نماینده ولی فقیه در سپاه با بیان اینکه امام خمینی 

در مورد رابطه ایران با آمریکا فرموده بودند که »با آمریکا رابطه نخواهیم داشت مگر اینکه آن ها دست از ظلم بردارند«، افزود: ملاک برقراری رابطه بین ایران و آمریکا این است که آمریکا از ظلم کردن 
دست بردارد، اما آنها همچنان گرگ صفت و ظالم هستند. به گفته او ملت ما در مقابل این شیطان می ایستد و فضای اسکتبارستیزی در ایران ادامه پیدا خواهد کرد و کسانی هم که تصور می کنند 

دوران شعار مرگ بر آمریکا پایان یافته است، دچار توهم شده اند.

دولت قبل به بسیج پاسخ نداد
رئیس سازمان بسیج مســتضعفین گفت: 
در اوایل دولت قبلی پیشــنهاداتی در عرصه 
اقتصاد مقاومتی به صورت مکتوب به دولت 
ارائه دادیم که البته جوابی هم به ما داده نشد. 
سردار محمدرضا نقدی در خصوص توصیه 
مقام معظــم رهبری به دولــت برای کمک 

گرفتن از بســیج در اقتصاد مقاومتی و استقبال دولت از این برنامه ها اظهار 
کرد: چندی پیش ســردار دهقان وزیر دفاع با من تماس گرفت و گفت قرار 
است جلسه ای در این خصوص برگزار کنند. وی با بیان اینکه هنوز منتظر 
اعلام زمان نهایی این جلسه هســتیم، گفت که این جلسه پس از پیشنهاد 
رهبری و با پیگیری اسحاق جهانگیری قرار است برگزار شود. به گفته نقدی 
بســیج این طرح ها را به صورت پیشــنهاد به دولت داده است، ولی طراحی 

اصلی بر عهده خود دولتمردان است.

سفارت ایران در یمن بسته نخواهد شد
معاون عربــی و افریقای وزیر امــور خارجه 
تأکید کرد کــه تهران هیــچ تصمیمی برای 
بســتن ســفارت خود در صنعا ندارد. حسین 
امیرعبداللهیان با رد برخی ادعاها درباره سفیر 
ایران در صنعا گفت که ســفیر ایران در صنعا 
صرفا چنــد روزی برای معاینات پزشــکی به 

کشور آمده است. به گفته وی سفیر جمهوری اسلامی ایران در تمام مدت تجاوز 
عربستان به یمن و بمباران های سخت صنعا در این شهر حضور داشته است و 
بی تردید سفارت کشورمان به فعالیت عادی خود ادامه خواهد داد. عبداللهیان 
در عین حال تاکید کرد که به منظور حفظ امنیت اماکن دیپلماتیک متعلق به 
تهران در صنعا برابر حقوق دیپلماتیک و کنسولی هشدار لازم به عربستان داده 
شده اســت. معاون وزیر امور خارجه بار دیگر تاکید کرد که یمن پیروز نظامی 

نخواهد داشت و ایران از راهکار سیاسی حمایت می کند.

روحانی سال نوی یهودیان را تبریک گفت
حساب توییتر منسوب به حسن روحانی امسال 
نیز همچون سال های قبل سال نوی یهودی 
یا »روش هشانا« را به یهودیان جهان تبریک 
گفت. پیام روحانی به همراه تصویری از گروهی 
از یهودیان در حال عبادت در کنیسه یوسف آباد 
تهران است و روحانی در آن گفته است: »امید 

اســت ریشه های مشــترک ابراهیمی ما، احترام را عمق بخشد و صلح و درک 
مشــترک را به ارمغان بیاورد«. محمد جواد ظریف هم دو سال پیش سال نوی 
یهودیان را تبریک گفت که با واکنش  دختر رهبر کنونی اقلیت مجلس نمایندگان 
آمریکا مواجه شد که در توییتی نوشته بود سال جدید اگر با پایان انکار هلوکاست 
از ســوی ایران همراه بود شیرین تر می شد. ظریف نیز در پاسخ نوشت: »ایران 
هیچ گاه هلوکاســت را انکار نکرده است، مردی که گمان می شد هلوکاست را 

انکار می کرد حالا رفته است. سال نو مبارک«.

خبر آنلاین گفته است: »منظور از »وحدت« در آستانه انتخابات چیست؟«
هر کدام از فعالان عرصه اصولگرایی ضمن تاکید بر ضرورت رسیدن به وحدت به موضوعی در کنار آن اشاره می کنند که نشان می دهد 

وحدت مدنظر آنها چه شاخصه هایی دارد.

 ایلنا گفته است: »نقشه مجلس دهم در دست کابینه خاتمی«
اصلاح طلبان نه مانند مجلس ششم به دنبال پرچم داری استادان جوان دانشگاه هستند و نه مانند مجلس هفتم درگیر اختلاف های 

داخلی؛ آنها به دنبال ژنرال هایی هستند که وضعیت کشور را از آنچه احمدی نژاد برای ایران به ارمغان آورده بود نجات دهند.

 رجانیوز گفته است: »ظریف باز هم از استناد به متن برجام فرار کرد«
منتقدین با استناد به متن رسمی و موجود برجام، از عدم لغو تحریم ها می گویند، اما ظریف هرگز نگفته است که مستند به کدام بند برجام، 

تمام تحریم هایی که او مدعی است لغو می شود، شاید پس از دو سال، دیگر زمان کلی گویی گذشته و اکنون زمان دقت بر متن برجام است.

 فارس گفته است: »افراطی ها از کجا آمده  است؟«
آیا هرکس نظر مخالف یا انتقاد و بحثی درباره برجام داشته باشد باید به تازیانه افراط تعزیر شود؟ برجام یا توافق پرافتخار به تعبیر 

رئیس جمهور محترم وحی منزل نیست که کسی اجازه چندوچون و نقد و نظر درباره آن نداشته باشد

 تسنیم گفته است: »چه کسانی و به چه علت به نظارت استصوابی حمله می کنند؟«
اصلاح طلبان با بهره گیری از عنصر مخالفت آشکار با نظارت استصوابی شورای نگهبان، بنای آن دارد که در منظر افکار عمومی، یکی از 
دوقطبی های اصلی بین خود و جریان مقابل را بر سر موضوع آزادی ساخته و جریان مقابل )اصولگرایان( را مخالفان آزادی معنادهی کند.

عکس روزسایت نگار

مهرداد بذرپاش و محمد 
جواد ظریف روز گذشته 
پس از یک مباحثه 
طولانی در کمیسیون 
برجام یکدیگر را 
درآغوش کشیدند

خبرنامه


